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I en huité lloc, de manera paral·lela amb totes estes mesu-
res, col·laborem activament amb la Federació Valenciana de 
Municipis i Províncies, les diputacions provincials de les que 
he fet esment i el consell general de secretaris i interventors 
i tresorers d’administració local, per a definir l’espai de col-
laboració i implicar a totes les institucions i col·lectius en la 
difusió de la cultura de la transparència .

En definitiva, estem portant a terme una sèrie d’actuaci-
ons complementàries que s’emmarquen en un programa de 
foment de la transparència en els ajuntaments valencians, 
insistisc, respectant sempre l’autonomia local .

La nostra voluntat i compromís és col·laborar tot el possible 
amb aquestes entitats per facilitar el compliment de la llei, el 
desenvolupament d’una gestió de proximitat que siga ètica 
i transparent, perquè tots els poders públics hem de treba-
llar junt a la ciutadania per a constituir unes institucions ínte-
gres i responsables i en les que la ciutadania se senta ben 
representada .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència la vicepresidenta primera, senyora Carmen 
Martínez Ramírez)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyor conseller .

Anem a passar a la pregunta 713, crec, sí, que formularà el 
diputat del Grup Parlamentari Popular, senyor Castelló, a la 
consellera d’habitatge .

Un momentet, senyor Castelló, i li done la paraula de seguida . 
Quan vullga .

El senyor Castelló Sáez:

Gracias, presidenta .

Buenas tardes, consellera .

Mire, en el pacto del Titanic inicial, respecto al tema de vivi-
enda solo ponía un punto y era: «a) Derecho a la vivienda . 
Tomar los acuerdos necesarios para evitar que se desahu-
cien personas sin alternativas de vivienda .» Consellera, si eso 
fuera un concurso seguramente sonaría un meeec prolon-
gado, simplemente por el texto . Si después de ese concurso 
se viera que usted estaba haciendo récords de desahucios en 
la Comunidad Valenciana, el meeec todavía sería más fuerte y 
más prolongado .

El tema es que es todavía más preocupante cuando el 
pacto del Titanic 2, tanto a usted como al resto creo que le 
sorprende una medida que consiste en lo siguiente, así dice: 
«Plan de choque por el derecho a la vivienda con el obje-
tivo de llegar a 1 .000 viviendas al año en alquiler social, con 
reservas a los colectivos de víctimas de violencia machista, 

jóvenes que salgan de la tutela de la administración y con las 
ideas urgentes .» ¿Esto qué es lo que es, consellera? ¿Nos lo 
puede explicar? Ese es el objetivo de nuestra pregunta, que 
nos explique en concreto en qué consiste esta medida que 
acaban de firmar ustedes.

Gracias . (Aplaudiments)

 
La senyora vicepresidenta primera:

Consellera, quan vullga .

La senyora consellera d’Habitatge, Obres Públiques i 
Vertebració del Territori:

Gràcies, senyoria .

Mire, senyor Castelló, jo li recomanaria o li suggeriria que no 
frivolitze tant en una qüestió tan dramàtica com és el fet que 
les persones perguen el seu habitatge .

Respecte del botànic, no és el pacte del Titanic . El pacte del 
botànic, jo també li demanaria un poc de respecte, encara 
que ja sé que no és la seua tònica habitual, hem complit cap 
desnonament en el parc públic d’habitatge . I, el més impor-
tant, que ja ha aprovat este parlament una llei per la funció 
social de l’habitatge amb el seu vot en contra, senyories, i per 
tant poques lliçons en esta matèria .

Per a centrar la pregunta llegiré literalment l’objectiu  
número 2 de la renovació del pacte del botànic al qual sa 
senyoria se refereix i que diu el següent: «Pla de xoc pel dret a 
l’habitatge amb l’objectiu desitjable d’aplegar a 1 .000 vivendes 
any en lloguer social amb reserva per als col·lectius de vícti-
mes de violència masclista, joves que ixen de la tutela de l’ad-
ministració i amb necessitats d’urgència, elaboració d’una nova 
ordre per a la convocatòria d’ajudes de lloguer social .»

Per tant, a la seua primera pregunta sobre si es tracta, com 
diu en la pregunta que vostés m’han formulat, vosté no, la 
senyora Elisa Díaz, que diu concretament, li dic que no es 
tracta d’ampliar en 1 .000 vivendes anualment el parc públic 
d’habitatge en la mesura en què no implica construir més 
vivendes . Jo ja sé que vostés, evidentment, quan parlem 
d’ampliar parc públic o parlem d’habitatge el primer que els 
ve al cap és que anem a construir, que és el que vostés feien, 
vinga construir vivendes i vivendes protegides i després 
deixant-les buides o incitant el mercat, a través de l’aleshores 
IVHSA, a participar en el mercat de l’especulació .

Nosaltres governem per a les persones, especialment per 
a les més desprotegides o que tenen més difícil accés a la 
vivenda, com les que pateixen un desnonament, les vícti-
mes de violència masclista o els joves . I l’objectiu desitjable, 
arran del pacte del botànic, és que almenys 1 .000 persones o 
unitats familiars puguen accedir cada any a una vivenda tant 
pública com privada en lloguer o que disposen d’ajudes amb 
eixa finalitat. Per això ens agrada parlar de solució habitaci-
onal . I he de dir-li que nosaltres portem any i mig treballant 
perquè siga així, per donar resposta a milers de valencians 
que tenen dificultats per accedir a una vivenda assequible, als 
qui l’han perduda o als qui estan en risc de fer-ho, senyoria .
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La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, consellera .

Senyor Castelló, un segon…

El senyor Castelló Sáez:

Gracias, presidenta .

Mire, ¿sabe lo que es frivolizar, consellera? Frivolizar es decir 
que «mi prioridad es aprobar una ley» . Eso es frivolizar, mien-
tras bate usted récords de desahucios en la Comunidad 
Valenciana . Eso es frivolizar, consellera . (Aplaudiments) . ¿Sabe 
qué es frivolizar? Poner en esa ley, de la que usted saca 
pecho, la mitad de dinero que dice la memoria económica 
que es necesaria para ponerlo en marcha . Eso es frivoli-
zar también, consellera . ¿Sabe qué es frivolizar? Salir el mes 
de diciembre diciendo que no hay más dinero, ni recursos 
para pisos sociales y luego poner esta medida . Eso es frivoli-
zar, consellera . ¿Sabe qué es frivolizar, ahora que nos dedica-
mos a comprar estadios? Que tengamos un presidente de La 
Generalitat que se dedique a hacer como un jeque árabe, que 
se dedique a comprar estadios en vez de a arreglar viviendas 
sociales . Eso es frivolizar, consellera . (Aplaudiments)

Le podría decir usted al Titanic que se dedique a reha-
bilitar vivienda protegida en vez de comprar estadios . 
Seguramente muchas familias valencianas se lo agradece-
rían mucho más . Desde luego, de usted hemos aprendido 
una cosa desde su espera de dos o quince minutos misógi-
nos en Ferrocarriles de la Generalitat, y es que no controla 
usted los tiempos muy bien .

Habló de la revolución en la vivienda y va a esto a un paso 
absolutamente de hormiga sin priorizar absolutamente 
nadie . ¿Esta es la revolución en la vivienda del jeque al Titanic, 
consellera? ¿Es esta, este desastre? ¿Salvamos estadios y nos 
olvidamos de las personas? Eso es frivolizar, consellera .

Mire, a usted con el presupuesto aprobado en el mes de dici-
embre le colocan 1 .000 viviendas más en el mes de febrero y 
no dice nada y se queda tan tranquila . Supongo que pondría 
la cara del emoticono este de la sorpresa con las órbitas 
completamente abiertas, porque le piden a usted que haga 
milagros, consellera . ¿Cómo va a hacer usted milagros si tiene 
el presupuesto cerrado? Es imposible, salvo que también 
usted haga el milagro de los panes y los pisos, estoy conven-
cido que es capaz . Si no había dinero en diciembre, ¿me 
puede decir cómo lo va a haber ahora, consellera, me lo puede 
explicar? Es que yo no lo entiendo, debe ser que le tienen 
mucha fe a usted o que se la quieren cargar, una de las dos 
cosas .

Por otro lado, le diré –para acabar– que usted decía que 
habían 9 .000 familias en lista de espera y pone que le van a 
resolver el tema a 1 .000 . Conociéndonos, si llegan a 100 ya 
irá bien la cosa, con lo cual no me parece demasiado ambici-
oso su objetivo .

Por otro lado, si tenemos en cuenta que en 2016 había 4,6 
millones de euros para esta cuestión y ahora tienen 2, espero 
que les salga muy bien el milagro de los panes y los pisos, 

consellera, desde luego con el jeque y el Titanic lo tiene usted 
bastante claro .

Gracias, presidenta . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, señor Castelló .

La senyora consellera d’Habitatge, Obres Públiques i 
Vertebració del Territori:

Mire, senyoria ¿sap què és frivolitzar? Frivolitzar és arri-
bar a este govern, el nou govern, i que ens trobem 340 mili-
ons d’euros en els calaixos d’ajudes impagades a la vivenda, 
a persones, senyories . (Aplaudiments) Això sí que és frivolit-
zar . Vosté hauria de tindre una miqueta de decor a este parla-
ment a l’hora de parlar de dret d’habitatge, senyoria .

Mire, estem reformant les vivendes del parc públic, que 
vostés ens en van deixar 700 en ruïna, vosté en seu parla-
mentària me va dir, quan vaig comparéixer en 2015, «si 
usted lleva 200 el año que viene la voy a felicitar» . Quasi 
500, senyoria, estic esperant que vosté ens felicite, no a 
nosaltres, a les famílies que ja estan ocupant eixes viven-
des . (Aplaudiments) I en 2017 anem a introduir criteris socials 
per a l’adjudicació i lloguer de les vivendes pròpies de l’Eige 
i totes les mesures que anem a desplegar amb la llei per la 
funció social de l’habitatge .

Senyoria, vosté no se preocupe que nosaltres continuarem 
treballant . I vosté no se preocupe, vosté continue criticant 
sense ningun argument este govern en matèria d’habitatge .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

 
La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyora consellera .

Continuarem amb la pregunta número 731, que formularà la 
diputada del Grup Parlamentari Popular, senyora María José 
Ferrer a la consellera de justícia .

Senyora Ferrer, quan vosté vullga .

 
La senyora Ferrer San Segundo:

Buenas tardes .

Señora consellera, ¿por qué se sigue obligando a las partes 
en los procesos judiciales donde se exige la presentación 
telemática de demandas y contestaciones a hacerlo también 
en papel?


